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A múlt és jelen 
ölelésében

Fontos az 
utánpótlás2

Almás béles 
recept 44

Megváltoztak 
az igények
Csabaszabadiban egy 
pályázat keretében folyik 
a polgármesteri hivatal 
épületének a felújítá-
sa. Január derekától a 
Beliczey Házban, a könyv-
tárban van az ügyfélfo-
gadás. Mi is ott ültünk 
le Szeverényi Attiláné, 
polgármester asszonnyal, 
hogy váltsunk pár szót a 
helyi közösségi életről.

– Ahogy a la-
kosság összeté-
telében változá-
sok mentek végbe 
az utóbbi évek-
ben, úgy a közmű-
velődés terén is 
megváltoztak az 
igények. Tudomásul kellett 
vennünk, hogy ma már nincs 
fogékonyság a reggeltől más-
nap hajnalig tartó fesztivá-
lokra, a kora délelőttre hirde-
tett programok nem vonzók, 
ezek látogatottsága mini-
mális. A  mi rendezvénynap-
tárunkban egyedüliként az 
Almanap az, ami hagyomá-
nyosan egész napos esemény. 

A  pandémia miatt tavaly el-
maradt, de az idén megtart-
juk a szokásos lekvárfőzéssel 
és almás sütik versenyé-
vel együtt, testvértelepülési 
vendéglátással - mondta a 
polgármester asszony, aki 
arról is szólt, hogy miket 
kedvelnek a csabaszabadiak. 
- A  gyerekeket kell folyama-
tosan ellátni tevékenységek-
kel, akiket sokszor szülővel, 
családdal tudunk bevon-

ni a programok-
ba. Népszerűek 
a rövidebb idő-
tartamú kéz-
mű ves ke dé sek. 
A délutáni elfog-
laltságokra szí-
vesebben jön-

nek el a felnőttek, ilyenek a 
kis létszámú főzőklubok. Na-
gyon régen volt már olyan 
nőnapi rendezvényünk, ahol 
műsor is volt. Az operett vált 
be, aminek a rejtelmeibe 
Herczeg Tamás, képviselő úr 
által támogatva avatódott be 
a helyi lakosság.

A személyiség az 
ember munkaeszköze
– Nagyon eltérő tippek jön-
nek arra, hogy mekkora a 
hétköznapi forgalom a Bé-
késcsaba- Makó közöt-
ti, 4432-es számú közúton. 
Egy biztos, Csabaszabadit 
érinti, aki a két város között 
utazik. A településen, köz-
vetlenül az út mellett mű-
ködik Viczián Lajos zöld-
ség-gyümölcs kereskedése 
és nyilván szempont volt ez 
is a családi vállalkozás nyi-
tásakor. 

– Valóban erre is ala-
poztunk egy kicsit, ami-
kor 2018-ban megnyitot-
tunk, de a közúti forgalom 
csökkenő tendenciát mu-
tatott. Míg 15 éve elment 
itt napi 15 ezer autó, ma 2-3 
ezer közötti gépjármű ha-
lad át a falun. Négy éve is 
eladóként dolgoztam hely-
ben, de megszűnt a mun-
kahelyem és 60 évesen nem 
olyan egyszerű kitalálni, 
hogy hogyan tovább. Ebben 
a korban már nem nagyon 
kapkodnak az ember után, 
aztán Békéscsabára bejár-
ni havi húszezer forint, és 
plusz egy-két óra várako-
zás is lehet. Mindent ösz-
szevetve itt kellett valamit 
kiötleni, így mondhatni 

megélhetési vállalkozásba 
fogtunk a családi házunk 
alsó szintjén.

– Látom, hogy nagyon szép 
az áru, ki is van írva, hogy I. 
osztályú magyar termékek! 
Hogyan zajlik a beszerzés?

– A  minőség minden-
re garancia! Vannak be-
járatott őstermelőink, 
akiktől a kezdetek óta vá-
sárolunk, ugyanaz az al-
másunk, dinnyésünk vagy 
a savanyúságosunk. Kor-
rekt a kapcsolatunk a ter-
melőkkel, tudják mit vá-
runk el és a vevőink sem 
csalódnak soha! A  zsá-
kos vagy betárazandó dol-
gokra is megvannak az ál-
landó beszerzési források. 
Tudni kell, hogy honnan 
vegyük például a krump-
lit, újkrumplit, mert nem 
mindegy milyen földben 
terem, milyen vastagságú 
a héja. Nem mellesleg az ár 
is mérvadó. Nálunk a bur-
gonya ára tavaly szeptem-
ber óta nem változott, 220 
forint kilója. Primőrökért 
pedig minden nap megyek 
a nagykerekbe.

A falu 
központ-
jában egy 
park kiala-
kítása a cél

FOLYTATÁS A 2. OLDALON

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

C S A B A S Z A B A D I
Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Készen áll a megkezdett 
munka folytatására

Adódnak olyan pillana-
tok mindenki életében, 
amikor eldől, hogy mer-
re fordul az élete sze-
kérrúdja. Egy politikus 
számára mindenképpen 
ilyen egy választás, 
amelyen eldől, hogy 
folytathatja-e a megkez-
dett munkát, továbbra 
is élvezi-e a választók 
bizalmát. Herczeg 
Tamással beszélgetve 
nem a számvetésen volt 
a hangsúly, hanem a 
mögöttünk álló időszak 
kihívásain, és azon, hogy 
a képviselő szerint, ha 
valaki belekezd egy 
munkába, azt tisztes-
séggel végig is kell 
csinálnia. A térségben 
pedig van számos elkez-
dett feladat, amelynek 
még nem ért a végére.

– A szomszédunkban dúló 
háborúra Ön szerint milyen 
módon lehet, vagy kell rea-
gálnunk?

– A  magyar kormány – 
ahogy az arra vonatkozó po-
litikai nyilatkozatot a Par-
lament is elfogadta – a béke 
pártján áll. Elítél minden faj-
ta agressziót, amely egy füg-
getlen, szabad állam ellen 
irányul. Ebben a rendkívüli 
helyzetben higgadtan, meg-
fontoltan kell cselekednünk, 
nem szabad, hogy a pillanat-
nyi érzelmek, vagy a politi-
kai haszonszerzés irányít-
sák a tetteinket. Sajnos az 
ellenzéki szereplők nyilatko-
zataiban – akik fegyvereket 
és magyar katonákat külde-
nének Ukrajnába – ez utób-
bi érezhető, ezért határozot-
tan vissza kell utasítanunk 
minden olyan kijelentést, 
amely háborúba sodorhat-
ja Magyarországot. A  szom-
szédos ország területén dúló 
harcok kapcsán három fon-
tos teendőnk van. Egyrészt 
meg kell védenünk hazánk 
békéjét, az itt élő emberek 
biztonságát. Másrészt min-
dent el kell követnünk, hogy 
a háború ne terjedjen át más 
országok területeire. Har-
madrészt minden segítsé-
get meg kell adnunk azoknak 
az embereknek, akik kényte-
lenek elhagyni az otthonai-
kat, hazájukat, ugyanakkor 
humanitárius segítséget kell 
nyújtanunk a Kárpátalján, 
Ukrajnában maradottaknak 
is. A  Magyarország terüle-

tére érkező menekültek szá-
ma már meghaladja a félmil-
liót, és az elhelyezésük, napi 
ellátásuk csak a magyar kor-
mány, a civil szervezetek és a 
magyar lakosság összefogá-
sával biztosítható. Az elmúlt 
napokban a választókerült 
településeiről folyamatosan 
jöttek a hírek az adományok 
gyűjtéséről és azok célba jut-
tatásáról. Megható számom-
ra és őszinte örömmel tölt el, 
hogy ennyi empátiával élő, 
segítő szándékú ember alkot-
ja a választókerület közössé-
gét.

– Két év, és öt járványhul-
lám után van-e remény arra, 
hogy magunk mögött hagyjuk 
a koronavírust, és valóban a 
régi életünket éljük?

– Az adatok alapján való-
ban túl vagyunk az ötödik 
járványhullámon. Sajnos úgy 
tűnik, az életünkből nem fog 
teljesen eltűnni a covid, de 
egyre több vakcina és gyógy-
szer áll rendelkezésre a be-
tegség megelőzésére és keze-
lésére.

– Mi a tanulsága Ön számá-
ra a mögöttünk álló négy év-
nek?

– Változékony és kiszá-
míthatatlan világban élünk, 
ezért roppant fon-
tos az összefogás, 
az együtt gondol-
kodás, az értéke-
inkhez való ra-
gaszkodás, és az 
ezek melletti egy-
értelmű kiállás. 
A  törvényalkotá-
si bizottság tagjaként rend-
szeres munkakapcsolatban 
vagyok a kormányzat állam-
titkáraival, ez pedig nagy 
mértékben növeli a lobbierő 
érvényesítésének lehetősé-
gét.

– Melyik az az irány, amerre 
elindulva Ön szerint ez a tér-
ség felzárkózhat akár csak a 
középmezőnybe tartozó me-
gyékhez?

– Egy térség fejlődését leg-
főképp a közlekedési infra-
struktúra és a szakképzett 
munkaerő határozzák meg. 
Ezeken a területeken pedig 
egyre vonzóbb feltételeket 
kínál Békéscsaba és környé-
ke. Jó irányba indultunk el a 
Nyomdaipari Tudás- és Kép-
zőközpont, illetve a Légi és 
Gépipari Képzőközpont ki-
alakításával. A  Gál Ferenc 

Egyetem és a Szegedi Tudo-
mányegyetem együttműkö-
désével meghirdetett mecha-
tronikai és gépészmérnök, 
valamint programozó-infor-
matikus képzések – a többi 
szakiránnyal együtt – lehe-
tőséget teremtenek az itt élő 
fiatalok számára a piacképes 
egyetemi végzettség meg-
szerzésére. Az M44-es utol-
só szakaszának az építése is 
elkezdődött. 2025-re gyors-
forgalmi úton és autópályán 
közlekedhetünk Békéscsaba 
és a főváros között. Elindult a 
megyén áthaladó 120-as vas-

útvonal utolsó, 
orszá ghatá rig 
tartó harminc 
kilométerének 
a modernizáci-
ója, és küszöbön 
áll a békéscsa-
bai repülőtér 
fejlesztése is. 

Újabb ipari park jön létre és 
az imént említett tényezők-
kel ez olyan táptalajt ad – 
amit már most is érezhetünk 
–, hogy folyamatosan nő a be-
fektetői érdeklődés. Békés-
csaba a környező kistelepü-
lésekkel, valamint Gyulával 
együtt dolgozva – város és 
várostérségben gondolkod-
va – tud nyertese lenni ezek-
nek a folyamatoknak. Ahhoz, 
hogy valóra váljon Palkovics 
László miniszter úr helyzet-
elemzése, mely szerint 4-5 év 
múlva Zalaegerszeg, 9-10 év 
múlva Kecskemét társadal-
mi-gazdasági fejlettségét el-
érjük, a térség településeinek 
együtt, közösen kell bejárnia 
a felfelé ívelő pályát. A társa-
dalmi fejlődés motorja az erő-
södő civil szféra, amelynek a 
működéséhez évről évre több 
forrást biztosít az állam. Az 

életszínvonal emelkedésé-
hez hozzájárul a komfortér-
zet, ezért tartom nagyon fon-
tosnak, hogy Békéscsabán 
történelmi léptékű út- és jár-
dafejlesztési program indult, 
de a kistelepülések is jelen-
tős forrásokat fordíthattak 
és fordíthatnak a jövőben – 
a Magyar Falu Program pá-
lyázatainak köszönhetően 
– belterületi út- és járdafel-
újításokra. A vidéki fejleszté-
si célterületek folyamatosan 
bővülnek, a 2019-es, kezde-
ti százötven milliárd forin-
tos forráshoz képest tavaly 
már közel háromszázhúsz 
milliárdra pályázhattak az 
önkormányzatok, egyhá-
zak, magánszemélyek és vál-
lalkozások. A  megyeszék-
hely fejlesztéseinek alapja a 
Modern Városok Program, 
amelynek keretében soha 
nem látott források érkez-
nek Békéscsabára. A  város 
vezetése jól sáfárkodik a rá-
bízott kerettel, hiszen a kör-
nyezet szebbé tétele mel-
lett olyan beruházásokat 
valósít meg, amelyek olcsób-
bá teszik a működést, és ezzel 
párhuzamosan környezetba-
rát „zöld város” kialakítá-
sa körvonalazódik. A  Mun-
kácsy negyed kialakítása és 
a szabadkígyósi kastély fel-
újítása ráhelyezi települése-
inket az ország turisztikai 
térképére. Persze sok folya-
matban lévő munka van, 
amit el kell végeznünk, hogy 
községeink, városaink lakó-
inak helyzete, minden ne-
hézség ellenére tovább javul-
jon. A kihívásokkal tisztában 
vagyok, és érzek magamban 
annyi erőt, kitartást, elszá-
nást, hogy közös céljainkat 
együtt megvalósítsuk!

Herczeg Tamás az egyik parlamenti ülés szünetében

Roppant fon-
tos az együtt 
gondolkodás, 
az értékeink-
hez való ra-
gaszkodás
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– Azért ez is strapás lehet! 
– Az is! Hajnalban, fél 

négykor kelek, igyekszem 
vissza nyitásra. Reggel 
nyolctól délután ötig nyitva 
vagyunk, szombaton pedig 
nyolctól délig. Van 3 felnőtt 
gyermekünk, a vasárnap az 
unokáké! Ez az üzlet nem 
bír el alkalmazottakat, a 
feleségem áll be a helyem-
re, ha nekem egyéb teendő-
im vannak. Engem szoktak 
meg a vevők, többnyire hi-
ányolnak is, ha nem én va-
gyok a „pultnál”. Mondják, 
hogy a bolt mindig az el-
adóról szól és én ezt a véle-
ményt osztom. Több mint 3 
évtizedig vendéglátós vol-
tam és ott is azt tapasztal-
tam, hogy a személyiség az 
ember munkaeszköze, min-
denkivel meg kell találni a 
megfelelő hangnemet, ami 
nem is olyan könnyű! Sze-
rencsére nekem ebben nagy 
rutinom van.

– Gondolom, akik megáll-
nak, azokkal több témában 
is szót váltanak! 

– Persze, szóba kerül sok 
minden, a rádió is szól nálam, 
néha onnan is jön ihlet, az ak-
tuális közéleti dolgok adnak 
témát. Megfigyeltem, hogy a 
Covid alatt szótlanabbak is 
lettünk, gyorsan vitte min-
denki, ami kellett és keveset 
beszéltünk az elmúlt 2 évben. 
Az útról betérők között sok 
az ismerős arc, visszajönnek. 
Ezért nem is zártunk be a jár-
vány idején. A  vásárlói szo-
kások is megváltoztak. Szin-
te napi, kisebb mennyiséget 
vesznek az emberek, nem pa-
zarolnak, ami jó dolog.

– Mi az, ami nehézséget okoz?
– A multik megölnek min-

ket! Nem tudunk velük ver-
senyezni csak a minőséggel! 
De az legalább nálunk állan-
dó – egyeztünk meg Viczián 
Lajossal, a csabaszabadis, 
út menti zöldség-gyümölcs 
boltossal.Mindenkivel meg kell találni a hangnemet, ami nem is olyan könnyű – vallja Viczián Lajos

A személyiség az ember munkaeszköze
FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

A múlt és jelen ölelésében
A Magyar Falu Program 
támogatásával Téli Kul-
turális Napot tartottak a 
közelmúltban 

Csabaszabadiban, a Be li-
czey Házban. Sokan tettek 
eleget a meghívásnak a he-
lyiek közül, mivel nagyon 
tartalmas volt a kínálat. 
A  kulturális műsor mellett 
volt játszóház a gyerme-
keknek Gyányi Éva és Var-
ga Lászlóné vezetésével, va-
lamint jelmezes bemutató a 
farsang jegyében. 

Ott jártamkor a Csaba-
szabadiért Egyesület kép-
viseletében Kesjár Mátyás 
tartott egy interaktív hely-
történeti előadást „Csa-
baszabadi múlt és jelen” 
címmel. Az előadását meg-
fűszerezte egy kis helytör-
téneti totóval, amit köny-
nyebben tölthetett ki az, 
aki figyelt az elhangzottak-
ra. Három válaszból kellett 
a jót kiválasztani az olyan 
kérdésekre például, hogy 
mennyi vasúti megállója 
volt a kisvasútnak a falu te-
rületén vagy, hogy hol volt a 
Styaszni kocsma vagy, hogy 
melyik évben kapta a tele-
pülés az első utcaneveket.  

A  hallgatóság sokat nosz-
talgiázott, még olyasmi-
ket is felelevenítettek, ami 
nem volt az eredeti forga-
tókönyvbe. Ilyen volt, hogy 
a 80-as években egyesek 
megfürödtek a Beliczey ma-
jor fürdőmedencéjébe, amit 
körömkefékkel takarítot-
tak ki!

A  hangulatot még to-
vább fokozta, amikor az elő-
adó úgynevezett jutalom-
falatkák gyanánt, táblás 
csokoládékat osztogatott 
azoknak, akik először kia-
bálták be egy-egy, ugyan-
csak helyi vonatkozású kér-
désre a helyes választ. Még 
én is el tudtam sorolni, 

hogy milyen funkciói vol-
tak a mai községházának 
az 1950-es években: tanári 
szolgálati lakás, egészség-
ház, könyvtár, tanácshá-
za kirendeltség. A  csokimat 
természetesen felajánlot-
tam a lurkóknak. 

Kérdés volt az is, hogy ki 
volt a település első Miku-
lása vagy, hogy ki alkotta 
meg Csabaszabadi címerét. 
Egy nagyobb levegővétel 
után a farsangi jelmezek-
be beöltözött gyerekek vet-
ték birtokukba a terepet, ze-
nés műsorra táncoltak. Még 
Szeverényi Attiláné, polgár-
mester asszony is beállt kö-
zéjük piros szarvacskákkal, 
mint az ördög felesége!

A  program zárásaként a 
helyi ízek keretében a rész-
vevők a Gajdács György ál-
tal főzött székelykáposztát 
kóstolhatták meg, majd fán-
kok kóstolása zárta a sort, 
melyeket Gyányi Éva, va-
lamint a Gajdács és Kesjár 
családok készítettek.

Kesjár Mátyás a település múltjáról és jelenéről tartott előadást

Farsang idején a jelmezes bemutató elengedhetetlen

Vannak még 
névtelen téglák
A tanyasi iskolák kialakulá-
sának a kezdete az 1850-es 
évekre tehető. Ekkor kezd-
tek a külterületek sűrűbben 
lakott tanyás részein élők 
egy-egy írni-olvasni tudó 
embert felfogadni a gyer-
mekeik oktatására. Rend-
szerint egy üresen álló épü-
letet béreltek fel, és itt folyt 
a tanítás, akár 40-50 nebu-
lóval. Az ebben az időszak-
ban így kialakult iskolákat 
zugiskoláknak is hívták. 
A  zugiskolák hittant, írást, 
olvasást és számolást taní-
tottak, rendszerint a gyere-
kek anyanyelvén, szlovákul. 
Az 1882-ben a Vallásügyi és 
Közoktatási Minisztérium 
betiltotta a zugiskolákat, és 
elrendelte az azonos feltéte-
lekkel működő iskolák lét-
rehozását. Ezzel indult el a 
tanyasi iskolák felvirágzá-
sa, amelyek Békéscsabán 
és környékén elsősorban az 
evangélikus egyház működ-
tetett.

Csabaszabadiban 1926-
ban külterületi – állami 
mintájú – elemi népiskolát 
alapítottak, amely kezdet-
ben hat osztállyal működött. 
1940-ben a csabai közgyű-
lés döntésének értelmében 
itt is bevezették a hetedik 
osztályt. A  tanyai iskolák 
folyamatos létszámcsökke-

nése miatt az 1950-es évek-
ben sorra zártak be ezek a 
tanintézmények. 1970-ben 
a tanyasi iskolák tanulóit 
átirányították a Békéscsa-
bai Szlovák Általános Isko-
la Kollégiumába, ahol bent-
lakást is biztosítottak.

A  tanyasi világ gyerme-
keinek oktatásául szolgáló 
központok megszűntek, ám 
emlékük nem múlt el. Csa-
baszabadiban a tanyasi ta-
nítók tiszteletére emlékfalat 
építettek, amelynek téglái 
egy-egy tanyasi tanító nevét 
őrzik. Az emlékfalat – felújí-
tása után – 2016-ban adták 
át, és szentelték újra.

A  falat alkotó téglákkal 
kapcsolatban Szeverényi 
Attiláné polgármester asz-
szony úgy fogalmazott, van-
nak még „névtelen” téglák. 
Az évek során előkerülnek 
újabb dokumentumok, újabb 
nevek, amelyekkel bővíthe-
tő az emlékfal.

A  tanyasi tanítók emlé-
két őrzi az a kiadvány is, 
amelyet másfél évvel ez-
előtt, a 2020. őszén megren-
dezett Almanapon mutat-
tak be Csabaszabadiban. Ez 
a könyv Novák András ta-
nár úrnak a gerendási lege-
lői általános iskolákról szóló 
visszaemlékezései alapján 
készült.

A tanyasi tanítók emlékfalának téglái
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– Ő közművelődési szak-
emberként is figyel ránk. 
Most, egyszerűen megkér-
deztük a lakosságot, hogy 
mit szeretnének és erre a 
műfajra esett a választás. 
Települési, közösségi prog-
ramjaink összeállításában a 
jövőben is ezt az utat követ-
jük majd, így nagy eséllyel, 
mindenki megelégedésé-
re tudjuk majd azokat szer-
vezni.

– Ezek szerint kulturális 
műsor volt a nőnapi megle-
petés?

– A  nőnapi rendezvény 
az önkormányzat szerve-
zésében jött létre, amely-
ben Csabaszabadi Község 
Önkormányzatának férfi 
tagjaira, Tokár András al-
polgármesterre, és Burai 
Csaba bizottsági elnökre, 
és a Csabaszabadi Szlovák 
Önkormányzata férfi tag-
jaira, Kesjár Mátyás elnök-
re, és Gajdács György alel-
nökre hárultak a feladatok. 
Kiss Viktória és Szász Bo-
risz operett dalokat adott 
elő, majd a program kereté-
ben minden hölgy átvehette 
Csabaszabadi Község aján-

dékát, az erre az alkalom-
ra készült csokoládét. A nap 
megvendégeléssel zárult, 
melyen meglepetésként a 
Csabaszabadiért Egyesület 
szervezésében megkóstol-
hatták a résztvevők a Gaj-
dács György készítette pa-
lacsintát, valamint Kesjár 
Ádám és Kesjár Mátyás al-
más pitéjét.

– Az összetartozást erősítő 
programok mellett szükség 
van a település élhetősé-
gét, a lakosok életminősé-
gét javító fejlesztésekre. 
Milyen beruházásokat he-
lyeznek előtérbe a követke-
ző években?

– Kis település lévén a ter-
veinknek sok esetben szab 
határt az önkormányzat 

költségvetése. De amit lehet 
megteszünk önerőből, vagy 
a pályázati lehetőségeket 
megragadva. Mindenképpen 
szeretnénk az önkormány-
zat kezelésében lévé épüle-
tek energetikai korszerűsí-
tését megvalósítani. Fontos, 
hogy az itt élő családoknak 
és gyerekeiknek legyenek 
közösségi tereik, ahol talál-

kozhatnak, ahol kellemesen 
tölthetik el a szabadidejü-
ket. Ezért a falu központjá-
ban egy park kialakítása a 
cél, amelyhez kapcsolódik 
a belterületi fásítási prog-
ramunk, hiszen a zöld kör-
nyezet nem csak szép, de ja-
vítja a levegő minőségét. 
A játszótér megvilágításával 
javítani kívánjuk a komfort-

érzetet, illetve ennek a terü-
letnek a kihasználhatóságát, 
hiszen a téli hónapokban na-
gyon hamar besötétedik, mi-
közben öt-hat óra körül még 
lenne igény a játszótéri esz-
közök használatára. A  vi-
lágítás megoldását kültéri 
lámpaoszlopok, kandelábe-
rek kihelyezésével oldjuk 
majd meg.

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Megváltoztak az igények

Szeverényi Attiláné polgármester asszony A településen élők szívesen vesznek részt a rendezvényeken, összetartó közösséget alkotnak

Két év után fellélegezhetünk?
Két év alatt óriásit változott 
az életünk. És nem csak a mi-
enk, hanem a világon szin-
te minden emberé. A  ko-
ronavírus-járvány átírta a 
mindennapjainkat, az em-
beri kapcsolataink minősé-
gét, a gondolkodásunkat… Két 
éve élünk a Covid árnyéká-
ban, és most jutottunk el oda, 
hogy talán az utolsó járvány-
hullám lecsengéséről beszél-
hetünk. A  két év történéseit 
próbáljuk összefoglalni a kö-
vetkező sorokban bízva ab-
ban, hogy a történelem ezen 
fejezete már nem bővül újabb 
lapokkal.

Az első magyarországi ko-
ronavírussal fertőzött sze-
mélyt 2020. március 3-ai di-
agnosztizálása után bő egy 
héttel (akkor 13 fertőzött volt) 
kihirdette a veszélyhelyzetet 
a kormány. Megelőző intéz-
kedéseket azonban már előt-
te, és további járványkezelő 
döntéseket ez után is hozott 
a kabinet. A legelső fontos lé-
pés Müller Cecília országos 
tisztifőorvos 2020. január 
30-ai döntése volt, amellyel 
életbe léptette a vírus elleni 
védekezésben követendő pro-
tokollt. Ekkor már a járvány 
terjedéséről szóló hírek ér-
keztek Olaszországból, így ez 
az első lépés volt hazánkban a 
járványhelyzet felkészülésé-
re. Következő lépésként már 
másnap megalakult a Koro-
navírus-fertőzés Elleni Vé-
dekezésért Felelős Operatív 
Törzs. Február 26-án elindult 
a koronavirus.gov.hu tájé-
koztató weboldal, és alig egy 
héttel később, 2020. március 
3-án regisztrálták Magyaror-
szágon az első fertőzötteket. 
A következő naptól védekezé-

si szakaszba lépett az ország. 
Egy héttel később 8 milliárd 
forintot különített el a kor-
mány a járvány elleni védeke-
zéshez. A  rendkívüli jogrend 
kihirdetésére 2020. március 
11-én került sor, amelynek ér-
telmében egyebek mellett:
• betiltották 100 főnél na-

gyobb beltéri és 500 főnél 
nagyobb kültéri rendezvé-
nyeket.

• intézménylátogatási tilal-
mat rendeltek el a magyar 
egyetemeken.

• a veszélyhelyzet fenn áll tá-
ig a lejárt okmányokat nem 
kellett megújítani.

Két nappal később 
Orbán Viktor be-
jelentette, hogy be-
zárnak az általános 
és középiskolák, di-
gitális oktatás ve-
szi kezdetét március 
16-tól. Szintén ettől a naptól 
a kormány lezárta az ország 
határait, csak magyar állam-
polgárok léphettek hazánk 
területére. Bezártak a szóra-
kozóhelyek, betiltották a ren-
dezvényeket, az éttermek, ká-
vézók és üzletek csak 15 óráig 
tarthattak nyitva.

A  járvány miatt gazdasá-
gi- munkahelyvédelmi ak-
cióterv készült, amelynek ré-
szeként felfüggesztették a 
magánszemélyek és vállalko-
zások hiteleinek tőke- és ka-
matfizetési kötelezettségét. 
Pár nap múlva újabb lépések-
kel egészült ki az első gazda-
ságvédelmi akcióterv:
• további 81 480 kisvállal-

kozó kapott 2020. júni-
us 30-ig mentességet a 
KATA  átalányadó-fizetési 
kötelezettsége alól

• a 2020. március 1. előtt kelet-
kezett KATA-tar to zá sok ra 
haladékot adott a kormány

• a kilakoltatásokat és a lefog-
lalásokat felfüggesztette a 
kormány

• az adóvégrehajtásokat fel-
függesztette a kormány

• a veszélyhelyzet alatt lejá-
ró  gyes-, gyet- és gyed-jogo-
sultságokat meghosszabbí-
totta a kormány.

• március 27-én rendeltek el 
először kijárási korlátozást, 
illetve az élelmiszerüzletek-
ben vásárlási idősávot vezet-
tek be.

Két éve, március végén 
elfogadta a parlament a 

koronavírus elleni vé-
dekezésről szóló tör-

vényt. A  veszélyhely-
zet idején a kormány a 
jogszabályoktól eltérő 

rendkívüli intézkedése-
ket hozhat az emberek egész-
sége, a jogbiztonság és a gazda-
ság stabilitása érdekében.

A veszélyhelyzethez kapcso-
lódó első intézkedések között 
a kormány minden egészség-
ügyi dolgozónak 500  000 fo-
rintos plusz juttatást, illetve 
bejelentette az első gazdaság- 
és járványvédelmi programját.

A  járvány első hullámá-
nak lecsengése után ősszel 
már a második hullám kész-
tette újabb intézkedésekre a 
kormányt. Többek között az 
éjszakai kijárási tilalom beve-
zetésére. Egyértelművé vált, 
hogy egyetlen megoldás van 
a Covid visszaszorítására, ez 
pedig a védőoltások beada-
tása. A  világban 2020. végén 
vált elsőként elérhetővé a Pfi-
zer-vakcinája, amelynek ki-
fejlesztésében elvitathatatlan 

érdemeket szerzett dr. Karikó 
Katalin. A  magyar kormány 
az uniós országok közül az el-
sők között vásárolt oltóanya-
got, és kezdte meg annak alkal-
mazását.

2020. december 26-án érke-
zett Magyarországra az első 
vakcina szállítmány, és első-
ként az egészségügyi dolgozók 
kapták meg a védőoltást. A ta-
valy év eleji, több forrásból be-
szerzett oltóanyag lehetőséget 
adott a tömeges oltásokra, így 
a magyar lakosság átoltottsági 
aránya tavasszal jóval megha-
ladta az uniós átlagot. Az egy 
évvel ezelőtt tetőzött harma-
dik hullám volt az első, amikor 
az egy nap alatt regisztrált új 
fertőzöttek száma meghaladta 
a tízezer személyt.

Tavaly ősszel a koronavírus 
delta variánsa okozta az újabb 
hullámot, amelyet a minden ko-
rábbinál nagyobb fertőzőké-
pességű omicron követett. Bár 
ez a variáns kisebb arányban 
okozott súlyos tüneteket, de ez 
év elején volt olyan nap, ami-
kor húszezernél is több új fertő-
zöttet azonosítottak. Az ötödik 
hullám lecsengésével a szak-
emberek úgy gondolják, hogy 
nem fog eltűnni az életünkből 
a koronavírus, de a megbetege-
dések alkalmával talán kevésbé 
lesznek tömegesen olyan súlyo-
sak a tünetek, mint korábban.

Az egész világon végigsöp-
rő járvány nem csak az egész-
ségünkre, de mentális álla-
potunkra és a gazdaságra is 
súlyos, negatív hatással volt. 
A  magyar gazdaság ugyanak-
kor rekord gyorsasággal állt 
talpra, és tavaly minden eddi-
gi nagyobb teljesítménynöve-
kedéssel, 7,1 százalékos GDP 
emelkedést ért el.

COVID-19

FOLY TATÓDIK A VIDÉK 
TÁMOGATÁSA!
Magyar Falu Program né-
ven indított új támogatási 
rendszert a kormány 2019-
ben az ötezer fő alatti tele-
pülések felvirágoztatásért. 
Ennek köszönhetően a vi-
déken élők életminőségének 
javításáért soha nem látott 
támogatásban részesültek a 
nyertes pályázók. Épületek, 
közösségi terek, közintéz-
mények, egyházi épületek 
újultak meg. Orvosi rende-
lők kaptak új eszközöket, és 
az önkormányzatok egyéb 
közszolgálati eszközöket is 
vásárolhattak. Az eredeti 
pályázati lehe-
tőségek évről 
évre bővültek; 
elindult a Falu-
si CSOK, meg-
nyílt a Falu-
si Civil Alap a 
helyben műkö-
dő közösségek 
t á m o g a t á s á -
ra, és az elmúlt esztendőben 
már a kisboltok, és egyéb 
vállalkozások is részesül-
hettek támogatásban.

A  támogatási rendszer 
bővülését jól mutatja, hogy 
amíg a meghirdetés első 
évében a kormány 150 milli-
árd forintot fordított a prog-
ramra, ez az összeg tavaly 
már megközelítette a 320 
milliárd forintot. Ebből az 
összegből 2021-ben az alap 
pályázati rendszerben 95 

milliárd forint volt elérhető 
az önkormányzatok és egy-
házak számára. Emellett 
106 milliárd jutott a Falusi 
útalapba, 50 milliárd a Fa-
lusi CSOK-ra, 40 milliárd a 
falusi kisboltok támogatá-
sára, és 27,4 milliárd forint 
a Magyar Falu Vállalkozás-
újraindítási Programra.

A  Magyar Falu Program 
legnagyobb eredménye, 
hogy a kistelepülések közül 
mintegy ezer esetében meg-
állt a népességcsökkenés. 
Éppen ezért tovább folyta-
tódik a sikertörténet! Ez év 

j a n u á r j á b a n 
újabb tizen-
négy pályázati 
kategória nyílt 
meg.

A  források-
ra eredménye-
sen pályázott 
C s a b a s z a b a -
di is. Az elmúlt 

három évben, összesen 
53  907  732 forintot nyert 
az önkormányzat, amiből 
tanyagondnoki buszt, il-
letve belterületi közterü-
let karbantartásához esz-
közöket vásárolt, valamint 
önkormányzati ingatlan 
felújítására is sikerült for-
rást biztosítani. Ezen felül 
rendezvények, programok 
szervezésére és orvosi esz-
köz vásárlására nyert támo-
gatást a település.

 
Ingyenes, időszaki információs kiadvány. Kiadja: Közösség a Fej-
lődésért Egyesület (5600 Békéscsaba, Bartók Béla út 7., fszt. 2. 
Adószám: 19087790-1-04.) Kiadásért felel: az egyesület elnöke. 
Készült: A/3 méretben, 4 oldal terjedelemben, 150 példányban. 
Nyomdai munka: Kolorprint Kft. (5600 Békéscsaba, Teleki u. 6.)
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Fontos az utánpótlás
Herczeg Tamás, a békés-
csabai körzet ország-
gyűlési képviselője több 
olyan díjat is alapított az 
elmúlt években, melyek-
kel helyi tehetséges fiata-
lokat, aktív közösségeket 
jutalmaz, ezzel ismerve 
el erőfeszítéseiket, 
munkájukat. A Közösség-
díjat a választókerület 
minden településén a 
helyben lakók szavazati 
alapján ítélik oda az adott 
településen az elmúlt 
évben a közösségért, 
az ott élőkért legtöbbet 
tevő szervezetnek, vagy 
egyesületnek. A Közös-
ség-díjjal emlékplakett, 
és 70 000 forint pénzjuta-
lom jár, amelyet Her-
czeg Tamás a képviselői 
fizetéséből ajánlott fel a 
díj győzteseinek. 

Csabaszabadiban idén, a 
Csabaszabadiért Polgár-
őr Egyesület részesült az 
elismerésben. Kesjár Má-
tyás, elnök arról tájékoz-
tatott, hogy az egyesület 
tisztségviselőinek 2022. 
március 31-én lejár a man-
dátumuk és a napokban 
megtartották tisztújító köz-
gyűlésüket. A  közgyűlésen 
a következő öt évre tovább-
ra is bizalmat kapott, az  
alelnöki posztokat Tomán 
Zoltán és Zsibrita Csaba töl-
tik be. A közgyűlésen már be 
is jelentették, hogy a díjjal 
kapott 70.000 forint össze-
get az egyesület az ifjútűzol-
tók felszerelésének bővíté-
sére használja majd fel.

Nekünk nagyon fonto-
sak a fiatalok, az utánpót-
lás. Kérdezheti bárki, hogy 
hogy jönnek a tűzoltók a 
polgárőrökhöz? Mondom is 
a történetünket. A  telepü-
lésen 25 éve van polgárőr-
ség, az egyesületi forma tíz-
éves múltra tekint vissza. 
A  taglétszámunk 26 fő, van 
négy ifjú polgárőrünk. A fa-
luban nincs iskola, de a kor-
osztálynak helyben is kell 
hasznos elfoglaltság, sza-
badidős tevékenység, közös-
ségi együttlét. Ezért az ifjú 
tűzoltó csapat összehozásá-
ban gondolkodtunk először, 
mert ebben a tevékenység-
ben már 8 éves kortól részt 
lehet venni. Olyan jól sike-
rült a kezdeményezés, hogy 

már versenyekre is eljárunk 
még Szlovákiába is, sőt 
eredményesen szerepelünk. 
Az ifjútűzoltói létből bele le-
het nőni az ifjú polgárőr lét-
be, ami már 14 éves kortól 
gyakorolható, majd felnőtt 
polgárőrként lehet tovább 
vinni az önkéntes tevékeny-
séget - avatott a részletekbe 
Kesjár Mátyás.

Megtudtam tőle, hogy a 
polgárőr egyesületüknek 
van néhány női tagja is és, 
hogy néha ellátnak nem 
hagyományos feladatokat 
is. - A  kültéri tanyákon az 
időseket sokszor együtt lá-
togatjuk a települési falu-
gondnokkal. Van egy 25 
éves Suzuki Vitaránk, de 
nem akarjuk lecserélni. 

A terepjárót 2015-ben kap-
tuk a készenléti rendőrség-
től használtan, épp most 
lett friss műszaki vizsgá-
ja, két évre. Ezzel rossz idő-
ben, rossz utakon is ki tud-
juk vinni a lakosokhoz a 
postást, orvost vagy tudunk 
segíteni a bevásárlásban. 
Azt hiszem, valóban hozzá 
tudunk járulni az emberek 
biztonságérzetének növe-
léséhez, számon tartanak 
bennünket. Ezt igazolja a 
Herczeg Tamás, képvise-
lő úr által átadott elismerés 
is. Jó dolog, hogy gondolt 
ilyesmire, ez ad egy kis biz-
tatást, lelki erőt, hogy van 
értelme a tevékenységünk-
nek a csabaszabadiak meg-
elégedésére. 

A Csabaszabadiért Polgárőr Egyesület elnöke, Kesjár Mátyás vette át a díjat Herczeg Tamástól

Recept
Almás béles Csabaszabadi módra
A sütés-főzés olyan elfoglaltság, amely nem csak az étel elkészítésének folyama-
tában, hanem az elkészült remekmű elfogyasztásakor is élvezetet nyújt. Most egy 
olyan étel receptjét osztjuk meg olvasóinkkal, amelyet Kesjár Mátyás, Herczeg 
Tamás és Prohászka Béla mesterszakács (képünkön) közösen készítettek el.

HOZZÁVALÓK:
A tésztához:
• 50 dkg liszt
• 25 dkg margarin
• 2 db tyúktojás
• 15 dkg kristálycukor
• 2 csomag vaníliás cukor
• 1 csomag sütőpor
• 1 db citrom
• 2 db tyúktojás
A töltelékhez:
• 1,5 kg alma
• 15 dkg dió
• 15 dkg kristálycukor
• 1db citrom
• őrölt fahéj
• őrölt szegfűszeg. 
A tetejére kenés:
• 1 db tyúktojás

ELKÉSZÍTÉS: Az almát meghámozzuk, lereszeljük. A lisztet átszitáljuk, a sütőport és 
a vaniliás cukort belekeverjük. Krátert készítünk a közepébe, kristálycukrot szórunk 
rá, és a citromnak a reszelt héját. Belemorzsoljuk a margarint, hozzáadjuk az egész to-
jásokat, és az egészet morzsalékosra összegyúrjuk. A reszelt almát megcukrozzuk, őrölt 
fahájat és őrölt szegfűszeget szórunk rá. Tíz percet hagyjuk állni, majd kinyomkodjuk. 
A morzsalékos tészta felét sütőpapírral kibélelt tepsibe helyezzük. Gazdagon megszór-
juk gorombára tört dióval, almalekvárral, és a kinyomkodott reszelt almával beborítjuk 
a tésztát. Rászórjuk a megmaradt morzsalékos tésztánkat, felvert tojást csorgatunk rá.

Előmelegített 180 Celsius-fokos sütőben kb. 20 percig sütjük.
Tálaláskor süteményünket porcukorral meghintjük.

Mit jelképez 
Csabaszabadi 
címere?
1996. június 22-én avatták 
fel Csabaszabadi új címerét 
és zászlaját a település ön-
állóvá válásának 3. évfor-
dulójának tiszteletére. A cí-
mer  Patai János  munkája, 
a zászló pedig Er de i né Ma-
gyar fal vi Máriáé.

A  címerpajzs hármas ta-
gozódású, az egyes részeket 
három, a címerpajzs „szíve” 
felé törek-
vő arany-
pólya vá-
l a s z t j a 
el. Az egy 
p o n t b a n 
ö s s z e f u -
tó arany-
szalagok a 
tör ténelmi 
M a g y a r o r -
szág idején, a 
Csaba szabadi 
község határában 
lévő hármas megye-
határt szimbolizálják. 
Az aranypólyák által ha-
tárolt felső címermező 
kék színű, benne 16-suga-
rú arany nap, amely az örö-
kös megújulást jelképezi, 
utal mindazokra a válto-
zásokra, amelyek a 18. szá-
zadi Gerendási pusztától a 
mai virágzó község megala-
kulásáig történtek. A  kék 
mező a település közigazga-
tási területére letelepített 
szlovák anyanyelvű ősök-
re utal. A  zöld szín szim-
bolizálja a múltban volt ha-
talmas pusztát és a jelen 

mezőgazdaságát, a mező-
ben a község jelképeként is 
felfogható harangláb Csa-
baszabadi község önállósá-
gának szimbóluma, a bal ol-
dali mezőben látható arany 
búzakalászok azt jelen-
tik, hogy a község lakóinak 
megélhetőségét mindig a 
mezőgazdaság adta. A szív-
pajzs az 1700-as évek máso-

dik felétől 
a község 
közigazga-
tási terüle-
tén élő, itt 
mindig is 
m e g h a t á -
rozó szere-
pet betöltő 

B e  l i  c z e y -
csa lád címer 

állatát, a hi-
úzt foglalja ma-

gába. A  Be li czey-
csa lád legismertebb 

személye Be li czey Ist-
ván volt, aki 1876-tól töltöt-
te be a megye főispáni tisz-
tét. Fontos szerepet játszott 
a megye infrastruktúrájá-
nak a fejlesztésében. Elin-
dult a megyei utak kövezé-
se. Erőteljesen támogatta a 
helyi rendeltetésű kisvas-
útépítések tervét. Ennek 
eredményeképpen létesült 
a szarvasi és békési kisvas-
út. Felismerte a vízszabá-
lyozás fontosságát is. Hősi-
es helytállást tanúsított az 
1879-1881., és az 1888. évi 
árvizek idején.


